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Side 2 

Spørgsmål 22: 

Vil den foreslåede § 13, stk. 6, blive brugt lempeligt i forhold til studiegældssager, så et 

væsentligt moment ved afgørelsen vil være, at skyldneren ville have kunnet få eftergivelse 

efter reglerne for eftergivelse af studiegæld, hvis de stadig var gældende. 

Svar: 

Formålet med harmoniseringen af eftergivelsesreglerne er, at der som udgangspunkt skal 

gælde samme regler for alle typer af gæld.  

Det vil derfor ikke indgå i en vurdering om eftergivelse efter § 13, stk. 6 om skyldner ville 

kunne have fået bevilget eftergivelse efter reglerne om eftergivelse af studiegæld, hvis reg-

lerne fortsat havde været gældende. Så ville der jo ikke være noget formål med at ophæve 

reglerne. 

Forhold som gældens beskaffenhed og omstændighederne ved dens tilblivelse sammen-

holdt med skyldnerens situation vil imidlertid indgå i vurderingen efter § 13, stk. 6. 

Statsgaranterede studielån har ikke kunnet optages siden 1993. Dvs. at de statsgaranterede 

studielån, der fortsat ikke er tilbagebetalt, er stiftet for 15 eller flere år siden. Skyldnere kan 

søge om eftergivelse af studiegælden 9 år efter uddannelsens afslutning – hvis skyldner 

modtager førtidspension eller har nedsat erhvervsevne, kan der søges om eftergivelse, selv-

om 9-års kravet ikke er opfyldt. 

På trods heraf er der fortsat mere end 9.000 personer, der fortsat har gæld i form af statsga-

ranterede studielån. 

Reglerne om eftergivelse af studiegæld, der blev indført i 1987, var målrettet situationen på 

det tidspunkt og har tilgodeset et behov for støtte som følge af det høje renteniveau, der var 

i 1970erne og begyndelsen af 1980erne. 

I 2007 var der 777 personer, der fik studiegæld eftergivet, heraf var der 366 personer, der 

havde statsgaranterede studielån. 

Tallene indikerer, at der for denne persongruppe er et større eftergivelsesbehov end de nu-

værende eftergivelsesregler rækker til. For 2 år siden lempede vi reglerne om eftergivelse 

af studiegæld ved at nedsætte 12-års fristen for indgivelse af ansøgning om eftergivelse til 9 

år, og begrænsningerne i adgangen til genoptagelse af tidligere afgørelser om eftergivelse 

blev fjernet. 

Imidlertid har disse lempelser ikke resulteret i, at antallet af eftergivelser er steget. 

Det er vurderingen, at den nye regel i forslagets § 13, stk. 6 i højere grad end de nuværende 

regler, vil kunne imødekomme det eftergivelsesbehov, der antages fortsat at være for det – 

set i forhold til det samlede antal studielåntagere – relativt begrænsede antal skyldnere, der 

har statsgaranterede studielån. 

Reglerne om eftergivelse af studiegæld omfatter også SU-lån (statslån). Imidlertid var ord-

ningen ikke målrettet denne type lån. SU-lån gives på lempelige vilkår, og langt de fleste 

låntagere er da også i stand til at tilbagebetale disse lån. Der er derfor ikke behov for at op-

retholde særlige regler for denne låntype, der i øvrigt også vil kunne eftergives efter forsla-

gets § 13, stk. 6 i det omfang sociale eller andre forhold i særlige grad taler for eftergivelse. 


